
  تحلیل و ارزیابی شما از ریشه ها و دلایل اعتراضات 
اخیر در کشور چیست؟ چرا اتفاقات به شکلی رقم خورد 
که شاهد وقایع ناگواری در هفته های اخیر در کشور 

بوده ایم؟
حوادث اخیر از درگذشت خانم 
امینی  شروع شد. در چنین شرایطی 
عامل بروز حوادث اخیر را باید این 
اتفاق در نظر گرفت.با این وجود اگر 
به صورت ریشه ای به ماجرا نگاه 
کنیم باید به دنبال این باشیم که چه 
عواملی باعث شده که با یک اتفاق 
زمینه اعتراضات اخیر در کشور شکل 
بگیرد. در واقع درگذشت خانم امینی 
تنها زمینه بروز این اعتراضات را به 
وجود آورده و مسائل دیگری نقش 
تعیین کننده داشته است.نشانه این 
موضوع نیز این است که در جریان 
اعتراضات اخیر در کشور مطالبات 
مختلفی مطرح شد که بسیاری از 
آنها ارتباطی به درگذشت خانم امینی 
نداشت و بلکه مطالبات دیگری بود. 

اگر مطالبات و شعارها تنها درباره درگذشت خانم امینی بودند 
این امکان وجود داشت که مرگ خانم امینی را دلیل اصلی 
اعتراضات قلمداد کنیم.این در حالی است که رفتار و شعارهایی 
که در اعتراضات اخیر مطرح  کردن نشان می دهد که نگاه 
عمیق تری به مسائل کشور دارند.برای پیدا کردن دلایل اصلی 
اعتراضات اخیر باید گذشته را واکاوی کنیم. نزدیک ترین اتفاقی 
که از جمله دلایل اتفاقات اخیر بود برگزاری انتخابات بدون 
رقیب ریاست جمهوری در سال1400 بود.در این انتخابات 
بسیاری از دیدگاه ها و طیف های فکری نماینده ای در انتخابات 
نداشتند. این وضعیت در انتخابات مجلس در سال1398 نیز رخ 
داده بوده.در چنین شرایطی بود که میزان مشارکت در انتخابات 
نسبت به انتخابات گذشته  کاهش یافت. در چنین شرایطی نیز 
آقای رئیسی وعده هایی به مردم دادند و انتظار نیز این بود که 
با توجه به حمایت و هماهنگی سایر دستگاه های حاکمیتی از 
دولت سیزدهم، امکان تحقق این وعده ها وجود داشته باشد. با 
این وجود این اتفاق نیز رخ نداد و دولت در تحقق وعده هایی که 

به مردم دادند تاکنون موفق نبوده است.
  عدم تحقق وعده های رئیس جمهور به چه میزان در 

شکل گیری اعتراضات اخیر تأثیرگذار بوده است؟
کسانی که به آقای رئیسی رأی داده بودند و کسانی که به 
ایشان رأی نداده بودند همه منتظر بودند که دولت جدید 
مشکلات مردم را حل کند. این در حالی است که در عمل چنین 
اتفاقی رخ نداد. آقای رئیسی در طول رقابت های انتخاباتی 
به مردم وعده رفاه دادند اما در عمل سیاست هایی در پیش 
گرفته شد که  گرانی بیشتری برای مردم به همراه داشت.از 
سوی دیگر آقای رئیسی عنوان کردند که گشت ارشاد را برای 
مدیران راه اندازی خواهند کرد. این در حالی است که در عمل 
چنین اتفاقی رخ نداد و گشت ارشاد همچنان به روال سابق 
و با  برخی برخوردهای نامناسبی که در فضای مجازی نیز 
انعکاس پیدا می کردبه کار خود ادامه داد. ایشان در رقابت های 
انتخاباتی وعده کاهش تورم را داده بودند در حالی که میزان 

تورم در دولت سیزدهم روند صعودی پیدا کرد.وعده دیگر 
دولت افزایش ارزش پول ملی بود که در نهایت چنین اتفاقی رخ 
نداد.رئیس جمهور وعده داده بودند که توافقی بهتر از برجام با 
کشورهای غربی خواهند کرد که عزت جمهوری اسلامی حفظ 
شود. این در حالی است که دولت 
هنوز نتوانسته با کشورهای خارجی 
توافق کند و هیچ چشم انداز روشنی 
درباره برجام در کشور وجود ندارد و 
تحریم ها همچنان به قوت خود باقی 
است و بلکه در برخی زمینه ها بیشتر 
نیز شده است.در زمینه های فرهنگی 
و اجتماعی نیز وعده هایی به مردم 
داده شد که برخی از این وعده ها تا 
کنون محقق نشده  است. مشکلات 
اقتصادی مردم به اندازه ای تشدید 
شده بود که می توان یکی از دلایل 
اعتراضات مردم نه اغتشاشگران را 
اقتصادی دانست. این در حالی است 
که به تازگی میزان خط فقر در کشور 
حدود18 میلیون در نظر گرفته شده 
است که اگر این رقم صحیح باشد و 
آن را  معیار قرار بدهیم باید عنوان کرد که در شرایط کنونی 
اغلب مردم کشور زیر خط فقر زندگی می کنند.اتفاق دومی که 
به دلیل عدم تحقق وعده های دولت صورت گرفت این بود که 

مردم اعتماد خود را نسبت به عملکرد 
مدیران جامعه از دست بدهند و این 
مسائل باعث  می شود اعتراضات در 

کشور شکل بگیرد.
  شکاف نسلی و تفاوت های 
نسل جدید و نسل های گذشته 
گیری  در شکل  میزان  به چه 
داشته  نقش  اخیر  اعتراضات 

است؟
ویژگی های  مهم ترین  از  یکی 
نسل جدید این است که این نسل 
هنگامی که متولد شده با پدیده 
اینترنت مواجه شده است.به همین 
دلیل دوران قبل از اینترنت برای 

نسل جدید قابل درک نخواهد بود.به همان صورت که بشر امروز 
نمی توان دوران غارنشینی و قبل از اختراع چرخ را درک کند 
نسل جدید نیز نمی تواند دوران قبل از اینترنت را کشف کند. 
تاریخ بشر دوران هایی زیادی را به خود دیده است. فاصله این 
دوران ها نیز بسته به نیاز بشر متغیر بوده است. به عنوان مثال 
تغییر زندگی بشر در برخی مقاطع هزاران سال بوده در حالی 
که پس از مدتی این تغییرات در زمان کمتری رخ داده است. به 
همین دلیل انسان درک شهودی از دوران های گذشته ندارد 
و نتوانسته آنها را درک کند. این وضعیت درباره نسل جدید 
نیز وجود دارد. نسل جدید از زمانی که متولد شده با اینترنت 
همراه بوده و اینترنت یکی از پدیده های تعیین کننده زندگی 
آنها به شمار می رفته است.نکته دیگر اینکه نوع نگاه نسل جدید 
نسبت به جهان،هستی،سیاست فرهنگ و زندگی متفاوت است. 
اینترنت باعث شده نسل جدید در وضعیت جهان وطنی قرار 

بگیرد. در این فضا نیز همه مسائل به صورت شفاف و صریح 
گفته می شود.نسل های گذشته نیز در شرایط کنونی از اینترنت 
استفاده می کنند و در شبکه های اجتماعی فعالیت دارند. با این 
وجود تفاوت نسل جدید این است که با این ابزار متولد شده و در 
زادبوم مشترکی زیست می کنند.نسل جدید به دلایل مختلف 
ویژگی ها و مختصات فکری نسل های گذشته که به دوران قبل 
از اینترنت تعلق دارد را درک نمی کند. این وضعیت درباره نسل 
گذشته نیز وجود دارد و نسل های گذشته نیز از فهم و درک 
دغدغه های نسل جدید ناتوان شده است. به همین دلیل در 
شرایط کنونی در جامعه ما شکاف نسلی وجود دارد و این موضوع 
در اعتراضات اخیر نیز نقش داشته است. در دوران کرونا نیز به 
دلیل اینکه بیشتر ارتباطات در شبکه های اجتماعی صورت می 
گرفت فاصله ها بیشتر شده است. ضمن اینکه تغییر نگاه نسل ها 
یک پدیده جهانی است و در شرایط کنونی نسل جدید در همه 
کشورهای جهان دارای دغدغه های متفاوتی شده است.در اغلب 
کشورهای جدید نحوه مواجهه با اینترنت و نسلی که با اینترنت 

متولد شده وجود دارد.
  نحوه برخورد کشورهای مختلف با این پدیده به چه 

صورت بوده است؟
کشورها در برخورد با این پدیده به دو دسته تقسیم شده اند. 
برخی از کشورها تلاش کردند با پدیده اینترنت کنار بیاید و با نسل 
جدید نیز به تفاهم برسند و به آنها میدان بدهند تا دغدغه های 
خود را محقق کنند.گروه دوم کشورهای بودند که با پدیده 
اینترنت به عنوان یک تهدید برخورد کردند و مرتب تلاش کردند 
آن را کنترل و محدود کنند. این در 
حالی است که این گونه کشورها از 
این واقعیت غافل شده اند که هر گونه 
محدود کردن اینترنت نتیجه عکس 
می دهد و از مسیرهای دیگر راه های 
ارتباط با جهان پیرامون باز می شود.

به همین دلیل نباید با پدیده اینترنت 
برخورد سلبی کرد.در شرایط کنونی 
در گروه های مرجع کشور درباره نحوه 
برخورد با  پدیده اینترنت و شبکه های 
وجود  نظر  اختلاف  یک  اجتماعی 
دارد.در شرایط کنونی ما نیز در مسیر 
کشوری مانند چین حرکت می کنیم که 
از اساس وجود اینترنت را مضر می دانند 
و تلاش می کنند آن را محدود کنند. محدود کردن اینترنت در 
شرایط کنونی  ثمری ندارد و روزی اینترنت و شبکه های اجتماعی 
به شکلی درخواهد آمد که کسی نتواند آنها را محدود کند. در 
چنین شرایطی گروه های مرجعی نیز در کشور وجود دارد که 
معتقدند ما در ابتدا درباره ویدئو و ماهواره اشتباه عمل کردیم و 
به همین دلیل نباید درباره اینترنت نیز همان اشتباهات گذشته 
را تکرار کنیم. متأسفانه برخی با طرح هایی مانند طرح صیانت به 
دنبال محدود کردن اینترنت و فضای مجازی هستند. این در حالی 
است که این رویکرد برخلاف قانون اساسی است. من معتقدم 
ما علاوه بر اینکه باید با نسل جدید گفت وگو کنیم باید در بین 
گروه های مرجع فکری و سیاسی نیز در جامعه گفت وگو به وجود 
بیاید. این گفت وگو نیز قبل از این که بین حاکمیت و معترضان 
شکل بگیرد باید در درون حاکمیت شکل بگیرد که مشخص کند 

قرار است کشور در چه مسیری حرکت کند.
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الزاماتگفتوگوبرایحلچالشها

 اجرای برخی سیاست های اقتصادی در شرایطی که 
مردم به علت تحریم ها زیرفشار قرار داشتند؛ یکی از دلایل 
مشکلات پیش آمده برای جامعه است. حال اما برخی 
مسئولین اعلام کرده اند که حاضر به شنیدن سخن  معترضان 
هستند. سوالی که در اینجا مطرح می شود این است که آیا 
قشر خاصی نسبت به شرایط کشور نقد دارد و آن قشر را 
می شناسید که قصد گفت وگو با آن را دارید؟ امروز قشر 
دانشجو، بازاری کارگر، کارمند همه و همه نظراتی را در 
ارتباط با شرایط فعلی دارند که لازم است با آنها گفت وگو 
صورت گیرد. از سوی دیگر یک گروه سیاسی در کشور که 
پرچم گفت وگو را در دست داشته، مورد بی مهری قرار 
گرفته است. اکنون افرادی در سمت های مختلف قرار 
دارند که اساسا با اصلاح طلبان هیچ گونه ارتباطی ندارند که 
بخواهند به عنوان نماینده بخشی از جامعه با آنها گفت وگو 
کنند. اینجاست که این سوال به وجود می آید که اگر پرچم 
گفت وگو را در دست گرفته اید، اکنون قرار است با چه گروه، 
حزب و چه بخشی از مردم اقدام به گفت و گو کنید؟ از سوی 
دیگر احزاب نیز به علت برخی محدودیت ها نتوانسته اند به 
جایگاه و پایگاه واقعی خود در جامعه دست یابند که بتوان به 
عنوان نماینده بخشی از جامعه با اعضای آن گفت وگو کرد. 
امروز شهروندان در کشور درخواست هایی از دولت دارند که 
بخشی از آن قانونی است و این درخواست ها باید از سوی 
دولتمردان به رسمیت شناخته شود. مشکلات اقتصادی 
امروز در جامعه  بیش از گذشته جدی شده است و این 
مشکلات چیزی نیست که بتوان ظرف یکسال ویا شش ماه 
آن را بهبود داد. بلکه برخی اقلام مصرفی و خوراکی که به 
صورت روزانه مورد استفاده مردم قرار می گیرد نیز چندین 
برابر شده است. این موارد در هر صورت به مشکلات برای 
مردم خواهد افزود. روزگاری هاشمی رفسنجانی که از 
خدمتگزاران نظام و انقلاب بود؛ مورد بی مهری قرار گرفت. 
همچنین آقای لاریجانی که سال ها رئیس مجلس بود  و در 
نهادهای انقلابی حضور داشت، ردصلاحیت شد. این موارد 
نشان دهنده آن است که در ابتدا باید مبانی گفت و گو را ایجاد 
کرد. امروز بسیاری از افرادی که مورد بی مهری قرار گرفته اند 
باید شرایط برای آنها به گونه ای فراهم شود که از سوی مردم 
سخن گفته و پاسخ دریافت کنند. در این صورت شعار 

گفت وگو پاسخی مناسب دریافت خواهد کرد.

یادداشت

ناصر قوامی
نماینده مجلس ششم

یکی از مهم ترین ویژگی های 
نسل جدید این است که این 
نسل هنگامی که متولد شده 
با پدیده اینترنت مواجه شده 
است. به همین دلیل دوران قبل 
از اینترنت برای نسل جدید 
قابل درک نخواهد بود. به 
همان صورت که بشر امروز 
نمی تواند دوران غارنشینی 
و قبل از اختراع چرخ را درک 
کند نسل جدید نیز نمی تواند 
دوران قبل از اینترنت را درک 
کند

تغییر نگاه نسل ها یک 
پدیده جهانی است و 
در شرایط کنونی نسل 
جدید در همه کشورهای 
جهان دارای دغدغه های 
متفاوتی شده است. در اغلب 
کشورهای جدید نحوه 
مواجهه با اینترنت و نسلی 
که با اینترنت متولد شده 
وجود دارد

نکتـــــه
 مجتبی توانگر مطرح کرد: 

بیمهپرتفویسهامدارانخرد
گامیبرایاطمینانبخشیدربازاربورس

آرمان ملی: عضو ناظر مجلس در شورای عالی بورس و اوراق 
بهادار ضمن تببین شرایط امروز بازار بورس گفت که تصمیماتی 
همچون بیمه دارایی ها و پورتفوی )1( سهامداران خرد بیشتر 
جنبه کاهش ریسک و اطمینان بخشی دارد البته که باید با درنظر 
گرفتن متغیرهایی همچون کاهش نرخ بهره در جهت افزایش 
اقبال برای خرید سهام حرکت کرد.  مجتبی توانگر در ارزیابی 
از وضعیت فعلی بازار بورس اظهار کرد: وضعیت فعلی بورس از 
دو جنبه قابل بررسی است؛ یکی متغیرهای اقتصاد جهانی مانند 
نرخ بهره و تورم که در اقتصادهای پیشرو افزایشی است و دوم 
نرخ کامودیتی ها که در ماه های اخیر کاهشی بوده است.  رئیس 
کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس ادامه داد: علاوه بر متغیرهای 
جهانی، نرخ سپرده های بانکی افزایش پیدا کرده و به تبع آن نرخ 
اوراق و اسناد خزانه هم زیاد شده که باعث کاهش اقبال به سهام 
شده است. توانگر درباره اینکه آیا همچنان بازار سهام ارزنده 
است گفت: در صنایع پیشرو با فرض ثبات سایر شرایط رقابتی، 
همچنان قیمت های فعلی ارزندگی دارد. این عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس درباره تصمیمات اخیر دولت و شورای عالی 
بورس برای بیمه دارایی ها و پورتفوی سهامداران خرد و تاثیر آن 
در رونق بازار بورس بیان کرد: این تصمیمات بیشتر جنبه کاهش 
ریسک و اطمینان بخشی دارد اما باید متغیرهای اصلی مثل نرخ 

بهره کاهش پیدا کرده تا اقبال به خرید سهام افزایش یابد. 

خبـــــــر
معاون حقوقی قوه قضائیه: 

۴۰۰عنوانمجرمانهازقانونحذفمیشود
آرمان ملی: معاون حقوقی قوه قضائیه گفت: هم اکنون 
۲۵00 عنوان مجرمانه در کشور داریم که با اصلاح قانون، 400 
عنوان آن از جمله مواردی که مجازات نقدی یا تحمل حبس 
کمتر از یک سال برای آن در نظرگرفته شده است، تخلف انگاری 
شده است.  حجت الاسلام والمسلمین قدرتی در سفر به استان 
خوزستان و شرکت در جمع اعضای شورای قضائی این استان، 
اظهار کرد: یکی از سیاست های عمده قوه قضائیه، کاهش 
جمعیت کیفری است که در سیاست های کلی مطرح شده از 
سوی مقام معظم رهبری نیز مورد تاکید قرار گرفته است. وی 
افزود: به طور مثال پس از تصویب قانون جدید، مواردی همچون 
اعسار، رانندگی منجر به جرح، بسیاری از پرونده های مربوط 
به ثبت اسناد و املاک، دیگر جرم نیست و از ورود پرونده های 
متعدد در دادگستری ها پیشگیری می شود. معاون حقوقی قوه 
قضائیه گفت: هم اکنون ۲ هزارو ۵00عنوان مجرمانه در کشور 
داریم که با اصلاح قانون، 400 عنوان آن از جمله مواردی که 
مجازات نقدی یا تحمل حبس کمتر از یک سال برای آن در 
نظرگرفته شده است، تخلف انگاری شده است. قدرتی با بیان 
اینکه هماهنگی خوبی میان قوه قضائیه و مجلس وجود دارد، 
گفت: با اشرافی که قوه قضائیه بر مشکلات دارد و اقداتی که 
طی یک سال گذشته صورت گرفته، امیدواریم با تصویب لایحه 
قضازدایی شاهد اتفافات خوبی در استان باشیم. وی از اعضای 
شورای قضائی خواست تا پیشنهادات و راهکارهای خود را در 
خصوص سایر عناوین مجرمانه ای مدنظر دارند، به آن معاونت 
ارائه کنند. معاون حقوقی قوه قضائیه همچنین بر کاهش 
اطاله دادرسی همراه با دقت و اتقان آراء، تکریم ارباب رجوع 

و سرکشی به زندان ها و حل مشکلات مددجویان تاکید کرد. 

»آرمان ملی«- احسان انصاری:»برخی با طرح هایی مانند طرح صیانت به دنبال محدود کردن اینترنت و فضای مجازی هستند. این در حالی است 
که این رویکرد بر خلاف قانون اساسی است.من معتقدم ما علاوه بر اینکه باید با نسل جدید گفت وگو کنیم باید در بین گروه های مرجع فکری و 
سیاسی نیز در جامعه گفت وگو به وجود بیاید.این گفت وگو نیز قبل از اینکه بین حاکمیت و معترضان شکل بگیرد باید در درون حاکمیت شکل 
بگیرد که مشخص کند قرار است کشور در چه مسیری حرکت کند«. جملات ذکر شده سخنان حجت الاسلام احمد مازنی، نماینده سابق مجلس 
و فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو با»آرمان ملی« است. مازنی در این گفت وگو به مهم ترین چالش ها و فرصت های پیش روی کشور اشاره 

می کند. در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید.

یک پژوهشگر ارشد مسائل استراتژیک با بیان اینکه فشارهای 
داخلی آمریکا و تاثیر برگزاری انتخابات کنگره بر فضای عمومی 
موثر بوده و موجب افزایش لفاظی ها شده گفت: بایدن راه حل 
دیگری جز ادامه برجام ندارد زیرا راه دیگری که جایگزین باشد 
منجر به شکست مذاکرات می شود.  دیاکو حسینی در ارزیابی 
خود از اینکه آمریکایی ها اعلام کرده اند که برجام دیگر جزو 
اولویت های آنها نیست، گفت : نزدیک شدن به انتخابات کنگره 
و فشارهای داخلی آمریکا باعث شده که سیاست های بایدن در 
ظاهر امر کاملا متفاوت شده و میل و رغبت کمتری نشان دهد. 
وی تصریح کرد: بخش بزرگی از این مساله به اوضاع جدید آمریکا 
برمی گردد اما بایدن راه حل دیگری غیر از مذاکره و ادامه برجام 

ندارد زیرا راه دیگری که جایگزین باشد مذاکرات شکست می خورد. 
این پژوهشگر ارشد مسائل استراتژیک افزود: به رغم لفاظی به 
نظر نمی رسد تغییر بنیادین رخ داده باشد لذا باید صبور بود این 
فشارها عمری دارد، سپری می شود و بعد از انتخابات کنگره باز 
هم دست بایدن برای پیشبرد مذاکرات بازتر می شود لذا فکر 
نمی کنم تغییری رخ داده باشد. حسینی همچنین بیان کرد: 
تنش هایی که دو جانبه رخ داده باشد، فشارهایی که آمریکایی ها 
وارد می کنند و تحریم های جدید اتحادیه اروپا و کشاندن ایران به 
 مساله جنگ اوکراین، موضوعات برجام را تحت تاثیر قرار داده است.

وی اظهار داشت: به دنبال ناآرامی ها و اتفاقاتی که در داخل 
کشور رخ داد و از سوی دیگر لابی هایی که در کنگره صورت 

گرفت باعث شد فضای عمومی داخل آمریکا کمی متفاوت 
به  مربوط  فشارهای  با  همزمان  مسائل  این  همه  و  شود 
 انتخابات میان دوره ای کنگره موجب افزایش لفاظی ها شد.

این پژوهشگر مسائل ارشد استراتژیک درباره تبعات به تعویق افتادن 
مذاکرات نیز گفت: مذاکرات تا به امروز هم به اندازه کافی طولانی 
شده، از طرفی ایران هم برنامه های خود را دنبال می کند در صورتی 
که تحریم اعمال شود، به تعویق انداختن مذاکرات منجر به از دست 
رفتن منابع مالی خواهد شد و از سرگیری مساله برای طرفین 
زیان بار است. وی در پایان ابراز داشت : اگر برجام احیا شود بعید 
است در آینده شاهد تشدید تنش ها باشیم و امکان نفع اقتصادی 

در چارچوب تعیین شده برجام برای ایران وجود خواهد داشت.

 دیاکو حسینی:

بایدن راه  دیگری غیر از ادامه برجام ندارد

برجام در تقلا برای بقا
»بهترین«و»بدترین«تصویر

ازتوافقهستهایایران
»احیای توافق هسته ای در دستورکار نیست.« 
این جمله رابرت مالی، نماینده آمریکا در امور 
ایران را شاید بتوان تصویری قطعی از حال و 
روز این روزهای پرونده »برجام« دانست. پس 
از شانزده ماه نشست بی نتیجه، جلسات مذاکره 
برای احیای برجام چند ماه قبل متوقف شد. ایران 
تمایل خود را برای بازگشت به میز مذاکره پس از 
اتخاذ مواضع »معقولانه« از سوی طرف آمریکایی 
اعلام کرده است. ایالات متحده نیز اعلام کرده که 
ایران باید »رویکرد واقع بینانه ای« را اتخاذ کند. 
با آغاز ماه اکتبر و همزمان با اوج گرفتن تجمعات 
اعتراضی در ایران، نه تنها برجام از بن بست خارج 
نشد؛ بلکه موج جدیدی از تحریم ها از سوی 
آمریکا و اتحادیه اروپا علیه ایران به راه افتاد که 
سرنوشت برجام و تحریم های قبل را پیچیده تر 

از قبل کرد. 
  برجام از تیررس آمریکایی ها خارج 

شد؟
نماینده آمریکا در امور ایران اما مدعی است؛ 
ایالات متحده و جهان اکنون بر اعتراضات ایران 
و انتقال پهپادهای این کشور به روسیه متمرکز 
شده اند. »جان کربی«، هماهنگ کننده ارتباطات 
راهبردی شورای امنیت ملی کاخ سفید نیز 
اذعان کرده که آمریکا به دنبال مذاکره درباره 
توافق هسته ای با ایران نیست. به نوشته وبگاه 
»ریانووستی«، کربی طی نشست خبری در 
کاخ سفید توضیح داد: »ما هم اکنون به دنبال یا 
خواستار دور جدیدی از مذاکرات یا بحث های 
جدید در مورد برجام نیستیم. این موضوع 
هم اکنون در کانون توجه آمریکا قرار ندارد.« 
همزمان مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
در مورد توافق هسته ای نیز می گوید؛ که به توافق 
بسیار نزدیک بودیم؛ اما اکنون انتظار پیشرفتی 
در توافق هسته   ای ایران ندارم. آمریکایی ها در 
حالی از عدم تمایل برای ازسرگیری مذاکرات 
سخن می گویند که برخی مقامات ایرانی از 
جمله وزیر خارجه و رئیس سازمان انرژی اتمی 
از ارسال پیام جدیدی از سوی مقامات آمریکایی 
به ایران برای ازسرگیری گفت وگوها خبر داده 
بودند. امیرعبداللهیان چند روز پیش عنوان کرد؛ 
طرف آمریکایی در چند روز گذشته تلاش کرد با 
پیام های دیپلماتیک فرصت توافق را حفظ کند، 
البته به طور همزمان در برخی جاها هم به دنبال 
ایجاد آشوب و ترور در ایران بودند.  وی این 
سیگنال را به آمریکایی ها داد که؛ ما برای رسیدن 
به توافق خوب و پایدار آمادگی داریم و تلاش ها 
دراین باره جریان دارد. از طرف آمریکا می خواهیم 

دست از رفتار ریاکارانه بردارد. 
  بدترین و بهترین تصویر از برجام

در چنین فضایی بنابه گفته تحلیلگران و 
کارشناسان، بهترین چیزی که در مورد توافق 
هسته ای ایران می توان گفت این است که 
مذاکرات برای تمدید توافق به حالت تعلیق 
درآمده است. بدترین چیزی که درباره برجام 
می توان گفت آن است که برجام در تقلا برای 
بقاست، چه آنکه هنوز مسیری برای حل وفصل دو 
اختلاف قبلی بین ایران و آمریکا درباره اخذ تعهد 
و تضمین الزام آور از آمریکا برای لغو نکردن توافق 
از یک سو و تحقیقات پادمانی آژانس از سوی 
دیگر پیدا نشده است. برخی دیگر از تحلیلگران 
نیز می گویند برخی عوامل مانند فشارهای رژیم 
صهیونیستی، اختلافات با کنگره و مشکلات 
داخلی در آمریکا دلیل بی میلی دولت بایدن 
برای بازگشت به برجام در ماه های گذشته بوده 
است. در تازه ترین تحول نیز »رافائل گروسی«، 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی روز جمعه 
در اظهاراتی در خصوص تحقیقات پادمانی در 
ایران گفت: آن ها )ایرانیان( باید کارهایی که 
موظف  به انجام دادنش هستند را انجام بدهند. 
آن ها تعهداتی دارند. این لطف محسوب نمی شود 
و )این تحقیقات( از روی فشار انجام نمی گیرد. 
اگر چیزی در آنجا وجود دارد که نباید در آنجا 
باشد، باید در خصوص آن توضیحاتی ارائه دهند. 
همچنین خبرنگار وال استریت ژرونال در توئیتی 
نوشت که گروسی در میان صحبت های خود اشاره 
داشته که تغییری در تحقیقات پادمانی آژانس در 
ایران ایجاد و پیشرفتی حاصل نشده است. این 
در حالی است که بنا به گفته بهروز کمالوندی، 
سخنگوی سازمان انرژی اتمی ایران، آژانس نباید 
بر مبنای اسناد ساختگی رژیم صهیونیستی که 
با اهداف خاص سیاسی در اختیار آژانس قرار 
داده می شود، قضاوت و بر اساس آن ها اعلام نظر 
کند. این نوع قضاوت برخلاف اصل بی طرفی و 
حرفه ای گری است. از آنجا که آژانس تمام مواد 
هسته ای اظهارشده ایران را مورد حسابرسی قرار 
داده و هیچ اختلاف حسابداری مواد مطرح نیست؛ 
صرف مشاهده آلودگی در چند مکان را نمی توان 
نشانه ای از وجود مواد هسته ای اظهارنشده 
تلقی کرد. این نوع نتیجه گیری برخلاف رویه و 
استانداردهای شناخته شده آژانس حتی با موارد 

مشابه در کشورهای مختلف است. 
  آینده نامشخص برجام

تحلیلگران،  برخی  گفته  به  که  حالی  در 
یکی از دلایل اعتراضات اخیر را باید در برخی 
نارضایتی های اقتصادی دید و حصول توافق 
هسته ای می تواند گره های اقتصادی زیادی را در 
کشور باز کند، به نظر می رسد با مسکوت گذاشتن 
برجام از سوی آمریکا و اتحادیه اروپا فعلًا 
چشم انداز روشنی برای این توافق نمی توان 
متصور شد. به نظر می رسد  پس از ماه نوامبر، 
برجام با آینده ای بسیار نامشخص مواجه شده و 
شاید تلاش های صورت گرفته برای بقای آن نیز 

نتواند باعث احیاشدنش شود.

قبل از گفت و گو با معترضان 
باید در درون حاکمیت 

گفت وگو شکل بگیرد

 احمد مازنی در گفت وگو با»آرمان ملی«:

نمی توان با پدیده اینترنت برخورد سلبی کرد 
دغدغه های نسل جدید و اینترنت یک پدیده جهانی است
برای نسل جدید  دوران قبل از اینترنت قابل درک نیست

هیچ چشم انداز روشنی درباره برجام وجود ندارد


